



HURRICANE IRMA: EMERGENCY RELIEF IN THE CARIBBEAN



Hurricane Irma damaged an estimated 2,200 homes in the Dominican Republic. Photos courtesy of Caritas Dominicana

CONTEXT

Across the Caribbean, catastrophic Category 5 Hurricane Irma left death and destruction in its path, affecting 500,000 people and claiming at least 34 lives.

The greatest loss of life and devastation took place across the small islands of Antigua, Barbuda, Saint Martin and Saint Barthelemy in the Leeward Islands.

Hurricane Irma killed at least 10 people in Cuba, damaging nearly every region, including Havana, as it swept over the island country. Parts of Havana’s historic district remain inundated and under water. According to a member of Caritas Cuba, the damage to homes, electricity services and the agricultural sector is incalculable.

In the Dominican Republic, strong winds and rain forced 12,600 people to seek refuge in shelters or with family and friends. The United Nations reported that 70 percent of electrical lines were down in Maria Trinidad Sanchez, Samana and Puerto Plata provinces. Additional damage to 30 aqueducts is affecting the drinking water of 1 million people. Several schools were being used as shelters, interrupting the school year. Caritas partners reported that 3,000 families have suffered loss to their homes, access to safe drinking water and livelihoods.

On Haiti’s northern coast, 4,900 houses were damaged and another 466 were destroyed. CRS and Caritas teams have fanned out to more remote areas to reach isolated communities.

HOW TO HELP

- Donate online: donate.crs.org
- Donate by phone: 1-877 HELP CRS
- Donate by check: “Hurricane Irma Response”
Catholic Relief Services, P.O. Box 17090
Baltimore, Maryland 21297-0303

CRS RESPONSE

Diocesan teams activated immediately in Cuba, the Dominican Republic and Haiti. Ahead of the storm, CRS and its partners pre-positioned key supplies and collected fuel for energy and transportation needs. Caritas Cuba also distributed food to seniors and vulnerable families to have available during the days of the storm.

CRS is now coordinating with Caritas partners across the Caribbean zone to identify the scale of damage and provide urgent relief. This includes the deployment of an emergency team member to St. Lucia to support Caritas Antilles in providing immediate relief and carrying out assessments on Barbuda and Antigua.

CRS is prioritizing efforts in the Dominican Republic, Cuba and Antilles. Support will include:

- Emergency living supplies, including kitchen sets and hygiene materials
- Emergency shelter, including tarps and other materials
- House repair and reconstruction
- Efforts to clean up cities and neighborhoods
- Hygiene education to prevent waterborne illnesses
- Technical support and accompaniment for local partners

Our Caritas partners are engaging Church volunteers in each region to conduct rapid assessments in coordination with local organizations and authorities. CRS has been coordinating closely with other relief organizations, the United Nations Agencies and local and national government officials.

The estimated funding needs for the activities outlined above is \$2 million. This will cover the purchase and transportation of vital, immediate relief supplies, staffing, technical support and other operational expenses.





EL HURACÁN IRMA: AYUDA DE EMERGENCIA EN EL CARIBE



El huracán Irma dañó unas 2,200 viviendas en la República Dominicana. Fotos cortesía de Cáritas Dominicana

CONTEXTO

En todo el Caribe, el catastrófico huracán Irma de categoría 5 dejó muerte y destrucción en su camino, afectando a 500,000 personas y cobrando al menos 34 vidas. Las mayores pérdidas de vidas y devastación ocurrieron en las pequeñas islas de Antigua, Barbuda, San Martín y San Bartolomé en las Islas de Sotavento.

El huracán Irma mató a por lo menos 10 personas en Cuba, dañando casi todas las zonas, incluida La Habana, mientras arrasó el país isleño. Partes del distrito histórico de La Habana permanecen inundadas y bajo el agua. De acuerdo a un miembro de Cáritas Cuba, el daño es “incalculable” para las viviendas, los servicios de electricidad y el sector agrícola.

En la República Dominicana, fuertes vientos y lluvias obligaron a 12,600 personas a buscar refugio en albergues o con familiares y amigos. Las Naciones Unidas informaron que el 70 por ciento de las líneas eléctricas no estaban funcionando en las provincias de María Trinidad Sánchez, Samana y Puerto Plata. El daño adicional a 30 acueductos está afectando el agua potable de un millón de personas. Varias escuelas estaban siendo usadas como refugios, interrumpiendo el año escolar. Los socios de Cáritas informaron que 3,000 familias han sufrido pérdidas en sus hogares, acceso a agua potable y medios de sustento.

En la costa norte de Haití, 4,900 casas fueron dañadas y otras 466 totalmente destruidas. Los equipos de CRS y Cáritas se han estado acercando a zonas más remotas para llegar a comunidades aisladas.

RESPUESTA DE CRS

Los equipos diocesanos se activaron inmediatamente en Cuba, la República Dominicana y Haití. Antes de la tormenta, CRS y

sus socios pre-posicionaron suministros claves y recolectaron combustible para las necesidades de energía y transporte. Cáritas Cuba también distribuyó alimentos a disposición de las personas mayores para que los tuvieran durante los días de la tormenta.

CRS se está coordinando con los socios de Cáritas en toda la zona del Caribe para determinar la magnitud del daño y las necesidades más apremiantes para las familias afectadas, así como proporcionar ayuda urgente. Esto incluye el despliegue de un miembro del equipo de emergencia a Santa Lucía para apoyar a Cáritas Antillas para proporcionar ayuda inmediata y llevar a cabo evaluaciones en Barbuda y Antigua.

CRS está priorizando los esfuerzos en la República Dominicana, Cuba y Antillas. El apoyo incluirá:

- Suministros de vida de emergencia, incluyendo juegos de utensilios de cocina y materiales de higiene
- Refugio de emergencia, incluyendo lonas y otros materiales para refugios
- Reparación y reconstrucción de viviendas
- Esfuerzos para limpiar ciudades, pueblos y barrios
- Educación higiénica para las familias para prevenir enfermedades transmitidas por el agua
- Apoyo técnico y acompañamiento para los socios locales

Nuestros socios de Cáritas están involucrando a voluntarios de la Iglesia en cada región para realizar evaluaciones rápidas en coordinación con las organizaciones y autoridades locales. CRS se ha estado coordinando estrechamente con otras organizaciones de ayuda, agencias de las Naciones Unidas y funcionarios gubernamentales locales y nacionales.

Las necesidades de financiamiento estimadas para las actividades descritas anteriormente son de 2 millones de dólares. Esto cubrirá la compra y el transporte de suministros de ayuda críticos e inmediatos, personal, apoyo técnico y otros gastos operativos.

CÓMO AYUDAR

- Donar en línea: donate.crs.org (en inglés)
- Donar por teléfono: 1-877 HELP CRS
- Donar por cheque: “Hurricane Irma Response”
Catholic Relief Services, P.O. Box 17090
Baltimore, Maryland 21297-0303

